ПОЛЬСКИЕ КУЛЬТУРНО-ПРОСВЕТИТЕЛЬСКИЕ УЧРЕЖДЕНИЯ В НАРОДНОМ ОБРАЗОВАНИИ ВИТЕБЩИНЫ В ПЕРВОЕ ДЕСЯТИЛЕТИЕ СОВЕТСКОЙ ВЛАСТИ

Е.Н. Бусел-Кучинская

Учреждение образования «Витебский государственный университет имени П.М. Машерова»

После революционных событий 1917 г. территория Витебской губернии находилась преимущественно в составе РСФСР. В 1924 г. Витебская губерния была упразднена в связи с присоединением к БССР. 15 октября 1919 г. при Витебском губернском отделе народного просвещения образована польская секция, основной задачей которой выступала культурно-просветительская и политическая работа среди масс пролетариата польской национальности.

Цель статьи— выявить польские культурно-просветительские учреждения и охарактеризовать их положение в народном образовании Витебщины 1917—1927 гг.

Материал и методы. Материалом исследования послужили дела, хранящиеся в фондах Государственного архива Витебской области. Реализованы общелогические методы, а также историко-генетического и историко-системного анализа.

Результаты и их обсуждение. В первую пятилетку советской власти польские культурно-просветительские учреждения открывались на территории Витебского, Полоцкого, Лепельского (Бочейковского) и Оршанского уездов РСФСР, а после 1924 г. — Витебского, Полоцкого и Оршанского округов БССР. В число учреждений польской секции входили детские сады, школы I и II ступеней, пункты ликвидации безграмотности, библиотеки, читальни, клубы и т.п. Их финансовое и методическое обеспечение зачастую было неудовлетворительным. После 1924 г. проблемы материально-хозяйственного плана не были устранены, однако решались вопросы подготовки педагогических кадров для учителей польских школ. Вводилось преподавание белорусского языка. Широко развернулась культурно-просветительская работа в сельской местности. В Витебске центром польской культуры являлся Польский клуб.

Заключение. Анализ архивных материалов позволил выявить польские культурно-просветительские учреждения и охарактеризовать их положение в народном образовании Витебщины 1917—1927 гг.

Ключевые слова: Витебская губерния, Витебский округ, Полоцкий округ, Оршанский округ, национальные меньшинства, польская секция, польское бюро.

POLISH CULTURAL AND EDUCATIONAL INSTITUTIONS IN THE PUBLIC EDUCATION OF VITEBSK REGION IN THE FIRST DECADE OF THE SOVIET POWER

Ye.N. Busel-Kuchynskaya

Educational Establishment «Vitebsk State P.M. Masherov University»

After the revolutionary events of 1917, the territory of Vitebsk Province was predominantly part of the RSFSR. In 1924, Vitebsk Province was abolished in connection with the accession to the BSSR. On October 15, 1919, a Polish section was formed under the Vitebsk Provincial Department of Public Education, whose main task was cultural, educational and political work among the masses of the proletariat of Polish nationality. The purpose of the article is to identify Polish cultural and educational institutions and to characterize their position in public education in Vitebsk Region of 1917–1927.

Material and methods. The material of the study was files in the funds of the State Archive of Vitebsk Region. General logical research methods, as well as methods of historical-genetic and historical-system analysis were used.

Findings and their discussion. In the first five years of Soviet rule, Polish cultural and educational institutions were opened on the territory of Vitebsk, Polotsk, Lepel (Bocheikovo) and Orsha counties of the RSFSR, and after 1924 – Vitebsk, Polotsk and Orsha districts of the BSSR. These included preschool institutions, schools of the I and II levels, illiteracy eradication points, libraries, reading rooms, clubs, etc. The inancial and methodological support was often unsatisfactory. After 1924, material and economic problems were not eliminated; however, the issues of training teaching staff for teachers of Polish schools were resolved. Teaching of the Belarusian language was introduced. Cultural and educational work in rural areas was widely developed. In Vitebsk, the center of Polish culture was the Polish Club.

Conclusion. An analysis of archival materials made it possible to identify Polish cultural and educational institutions and to characterize their position in public education in Vitebsk Region from 1917 to 1927.

Key words: Vitebsk Province, Vitebsk county, Polotsk county, Orsha county, national minorities, the Polish section, the Polish bureau.